
 

  

1.   

Congrés de Conservació  

de la Natura 2023 

 
Del 2 al 4 d’octubre 

 

 

Amb el suport de: 

Relatoria de les sessions 
 



 

  

Inauguració a càrrec de la Direcció General 

de Polítiques Ambientals de la Generalitat 

de Catalunya - Marc Vilahur  

Cal que el tercer sector conegui el que fa la Generalitat i com alinear estratègies conjuntes. En un any i 

mig s’han dut a terme diverses accions: 

 

1. S’ha ampliat equip i estructura  

2. Es crearà l’agència de la natura fins el 2025 per una cogestió efectiva dels ENP 

1. Iniciació fase administrativa per elaborar els estatuts: procés participatiu.  

3. Aprovació del catàleg de fauna: en els propers 2 anys es pretén elaborar els plans de recuperació 

de les espècies 

4. Aprovació de registres de finques per tenir un reconeixement i fiscalitat 

5. S’ha posat en marxa l’Observatori de la Biodiversitat per tenir una radiografia de l’estat de la 

natura a Catalunya i tenir eines per la presa de decisions.  

6. S’ha iniciat el procés de creació del Parc Natural de Prades. Es preveu que finalitzi en 2 anys.  

7. S’ha fet convocatòries del fons Next Generation per a les Reserves de la Biosfera 

8. S’han promogut línies d’ajuts enfocats a: 

1. Plans de conservació d’espècies 

2. Plans de gestió d’ENP sense plans de gestió 

1. Fase final d’ajuts de plans de gestió sense òrgans de gestió: fons per 4 anys de 

gestió entre ajuntaments i entitats de conservació.  

3. Plans estratègics dels parcs naturals: fins ara els parcs naturals estaven massa lluny de 

la DG. Cal que els parcs estiguin més coordinats. D’aquí a 1,5 anys cada parc tindrà els 

seu pla estratègic. A cada junta rectora hi haurà un procés de participació que ajudi a 

alinear la realitat territorial amb la DG. La DG anima que les entitats s’apropin als parcs 

i establir aliances de futur.  

 
El que volen és treballar en una línia estratègica per complir els compromisos de Montreal:  

 Gestió efectiva del 30 dels espais conservats a Catalunya. Ha de ser una política sectorial. Això 

ha de ser co-gestionat entre administració pública i el sector ambiental.  

 Gestió efectiva: cal que sigui participada amb el tercer sector, recerca i administració local per 

treballar en polítiques efectives.  
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Ponència inaugural WWF España 

Alimentación y biodiversidad - Celsa 

Peitado 

 

WWF el 2019 crea una àrea d'alimentació internacional. 

 

Context 

 

Tenim un sistema alimentari sotmès a pertorbacions: 

1. La guerra d'Ucraïna ha tingut impacte sobre l'exportació de gra. 

2. A això se suma la permanent sequera i la increment freqüència de DANAs que repercuteix de 

manera negativa sobre la biodiversitat. 

3. Un altre repte afegit és el malbaratament alimentari on fins al 30% de la producció es perd. 

En definitiva, tenim més agricultura industrial perquè consumim de manera industrial. 

 

Polítiques europees 

• El Pacte Verd Europeu proposa que hi hagi un 50% menys de plaguicides en aigües i que hi 

hagi un 10% de biodiversitat al camp entre altres coses. La recuperació d’espais no productius 

serà un element important al respecte. Les entitats estan preparades, i des de fa anys ja ho estan 

implementant.   

• PEPAC: els ecosistemes suposen mil milions d'euros anuals per a mesures que fomenten la 

biodiversitat en espais agrícoles i ramaders. 

 

Tant el Pacte Verd com la PEPAC són dues estratègies que s'alineen amb el discurs conservacionista. Tot 

i això la guerra d'Ucraïna està portant al desmantellament de línies importants del Pacte Verd Europeu. 

També algunes bones pràctiques de la PEPAC per accedir a les ajudes s'estan desmantellant sota el 

pretext de la seguretat alimentària quan el 30% dels aliments es desaprofiten. 

 

Un altre factor negatiu és la creixent polarització social que també afecta el sector conservacionista. Hi 

ha un ressorgiment del repte que enfronta la dicotomia d'economia o d'ecologia. Des del col·lectiu 

conservacionista no hem estat capaços de transmetre el missatge de la transició alimentària justa: 

treball digne, preus justos, conservació de la biodiversitat, etc. 

 



 

  

Des de WWF al programa aliments estan immersos en el projecte Olivares Vivos per fomentar la 

recuperació d'espais agraris amb oliveres antigues on acompanyen els agricultors i agricultores per 

fomentar la biodiversitat. 

 

El programa aliments consta de 2 vies 

1. Incidència política a través de la coalició Per Una altra PAC: xarxa d'entitats, pagesos, etc 

2. Mercats: treball amb la indústria i la cadena de distribució alimentària. A través del projecte 

Citrus a finques de cítrics es fa un diagnòstic ambiental de la finca (sòl i aigua) i els tècnics donen 

orientació als agricultors. Aquest projecte es fa en col·laboració amb una cadena de distribució 

alemanya. La recompensa pels agricultors és un preu premium al mercat pel més ambiental. El 

projecte s'articula mitjançant WWF Alemanya que té el contacte amb la cadena de distribució. 

El fons és un projecte de custòdia s'incideix sobre: el reg, el sòl i els pesticides. 

 

Hem de crear una estratègia en xarxa perquè el sector agrari ens vegi com l'aliat natural que som. 
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1. Bioeconomia 

1.1 Productes i serveis de la Bioeconomia – Gob Menorca, Miquel 

Camps 

Cal incidir en el món econòmic, especialment en zones rurals, per incrementar productes renovables, 

restaurar i potenciar els ecosistemes i la biodiversitat. 

 L’agricultura moderna canvia les condicions tradicionals, amb el canvi de model agrari als anys 

80 (monocultius, regadius...) van disminuir dràsticament les aus aquàtiques hivernants. Avui dia 

per exemple, l’agricultura intensiva està lligada a la pèrdua d’ocells a Europa i es pot dir que ha 

entrat en crisi econòmica. Es necessita un nou model de negoci en l’àmbit agrari. L’agricultura 

moderna pateix un increment de despeses i una baixada d’ingressos. La terra ha perdut fertilitat 

per les pluges intenses i la sequera.  

 

Es necessita un nou enfocament en la conservació: la política d’espais protegits no és suficient, la 

protecció pública no és suficient, cal implicar la iniciativa privada. El finançament públic no és suficient, 

cal buscar el finançament privat. 

Gob Menorca té 4.000 ha en custòdia agrària, respecte d’un total de 50.000 ha d’explotacions agràries 

a Menorca. 

Cal combinar la innovació actual amb la saviesa tradicional: recuperació agrària amb racionalitat 

econòmica i ecològica. Els agricultors han de reduir despeses, adaptar-se al clima i reduir les incerteses, 

a través de: protegir els terrenys i el bestiar de la insolació o dotar-se de tecnologia eficient; reduir el 

treball i aprofitar els recursos; recuperació de fertilitat; manteniment del paisatge en mosaic  incentivant 

ajuts públics per al seu manteniment; diversificació de productes; preveure erosió i infiltració; i molt 

important, avaluar resultats! (seguiment d’espècies, etc.). 

Tots aquests valors s’han de traslladar a la venta al mercat, p.Ex. visites a les finques de custòdia agrària, 

amb tast de productes i una llista de compra directa per incrementar les vendes. 

 

El Gob Menorca ha fet un catàleg de finques, i fan promoció especial al Nadal. També fan infografies on 

mostren la petjada ecològica de cada producte de finques en custòdia agrària, en diferència amb els 

productes habituals. 

S’ha creat una etiqueta de custòdia agrària. 

Cada any fan cursos de formació a personal agrari professional. Es fa molt d’èmfasi en el canvi climàtic i 

la necessitat d’adaptar-nos a la nova situació. 

 

1.2 L’experiència de Riet Vell – SEO/BIRDLIFE, Marc Viñas 



 

  

Primer projecte europeu per mostrar la viabilitat de conreu ecològic de l’arròs, s’acaba al 2001. Es va 

crear una empresa “Riet Vell”, de la qual, el màxim accionista és SEO, i també altres entitats com Gepec 

o Depana. Conjuntament es compra la finca de Riet Vell i es posa en producció ecològica. Actualment 

l’arròs ecològic al Delta és menys d’un 1%. La finca compta amb 11ha de zones conservades (llacuna i 

canyissar) i 54 ha d’arrossars ecològics.  

 

1.3 Can Moragues - Fundació Emys, Ander Achotegui 

12 pagesos en custòdia agrària amb un equilibri entre la producció agrícola i la conservació. Els projectes 

d’economia verda per donar sortida comercial als productes tenen 3 projectes principals: producció de 

melmelades, rebost de can moragues (botiga on es venen els productes dels 12 pagesos) i s’està 

construint un obrador compartit a Blanes.  

L’agricultura pot ser un motor de transformació però requereix de processos llargs: és feixuc trobar les 

maneres d’accedir a certs mercats o vendre els productes. 

 

1.4 Grup Natura Freixe – Reserva natural de Sebes, Helena Blanch 

Van recuperar una finca abandonada que estava la mig de la reserva de Sebes. El primer pas va ser fer 

un acord de custòdia. S’ha recuperat la finca a través de la participació ciutadana, s’està treballant per 

conservar l’hàbitat i el seu valor ecològic, d’oliveres. De tot això, neix un producte: l’Oli Mas de Pitoia. 

Experiències en ecoturisme: activitats fora del turisme de masses, compromès amb la destinació, amb 

uns valors de sensibilització ambiental. Natura en família, turisme ornitològic o navegant amb Lo Roget. 

Actualment en el projecte fluviatilis, es dediquen a la creació de paquets ecoturístics a la Ribera d’Ebre. 

 

1.5 Crèdit climàtic Empordà, Costa Brava - PIONEERS OF OUR 

TIME, Oriol Armet 

Com generar un cas d’estudi, en què es pot viure en espais agroforestals resilient, amb models 

d’economia regenerativa? Crèdits climàtics (en el marc del LIFE CLIMARK). Amb el crèdit es duran a 

terme treballs forestals en 57,8 ha en un primer projecte pilot, amb aquests treballs es fixaran uns 5074 

t de CO2 i generaran 165.153 m3 d’aigua. També han fet una estratègia comercial per vendre-ho. 

Què s’obté a canvi? Campanya anual de presentació del crèdit, s’ofereix el propi set de comunicació, 

pertinença a pioneers i posicionament (certificat oficial de Gencat) i s’ajuda a demanar els green cupons 

per fer una primera estratègia regenerativa per a l’empresa. 

Exemples: els càmpings de Costa Brava ja han adquirit alguns crèdits.  
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2. Rewilding  

2.1 Renaturalitzar el Sistema Ibèric Sud, una oportunitat per a la 

natura i per les persones- Rewilding Spain, Pablo Shapira 

El projecte Sistema Ibèric Sud es troba dins Rewilding Europe: abarca Guadalajara, Cuenca i Teruel. És 

una iniciativa a llarg termini en una zona molt despoblada el que aporta la possibilitat de tenir un impacte 

socioeconòmic gran. La iniciativa es basa en 5 pilars fonamentals: 

 

1. Restauració de cadenes tròfiques 

 Voltor negre i linx ibèric.  

 Un dels gran problemes és la manca de pastura.  

 Una dels temes més important és el monitoratge: veure quin impacte tenen aquests animals 

sobre el terreny (evidència científica).  

 

2. Gestió forestal 

La gestió forestal és compatible amb la creació de reserves de boscos madurs 

 

3. Restauració de rius 

 

4. Desenvolupament socioeconòmic: tota acció de renaturalització ha de tenir un retorn socioeconòmic 

per buscar el suport social: formar part de Rewilding Europe et dona la possibilitat d’accedir a fons 

(suport a emprenedors) 

 

5. Comunicació, participació de la comunitat i compromís: cal generar interès i que la gent es senti 

orgullosa del patrimoni del seu voltant. Per això col·laboren amb administracions públiques, 

organitzacions locals i la societat civil. Un dels requeriments per participar és viure a la zona. A través 

de quin mecanisme s’estableixen els acords? Els acords es fan majoritàriament en sòls públics per 5 

anys, ho fan amb els ajuntaments. Quant a l’ús públic, de moment no ho tenen restringit, només posen 

cartells informatius 

 

2.2 La renaturalització al Parc Natural de l’Alt Pirineu - Marc 

Garriga 

Antigament el PNAP era un territori molt més humanitzat que ara, hi havia una explotació forestal molt 

gran, era zona de transhumància. Això va evolucionar amb el despoblament, que en l’actualitat està 



 

  

força estabilitzat. Degut al despoblament hi ha hagut un procés de renaturalització (embosquiment). A 

partir d’aquí els hàbitats amenaçats són els espais oberts. Per això es recuperen hàbitats de pastura. 

Un dels processos que volen promoure és la renaturalització a estanys d’alta muntanya. 

Alguns dels ungulats que han tornat sòls són el cérvol, i d’altres s’han introduït, com la cabra.  

 

2.3 La renaturalització com una estratègia de conservació a l’Alta 

Garrotxa a partir del seu Pla de protecció del medi natural i 

del paisatge – Francisco Diego Vives 

 Enfoc holístic: conservació dels processos ecològics  

 Doble estratègia de conservació, d’adaptació al Canvi Climàtic i socioeconòmica. Cal zonificar 

per aplicar la doble estratègia.  

 Regulació vs voluntarietat: a la zona de foment de la dinàmica natural, l’objectiu es vol assolir 

amb la propietat pública i l’increment d’aquesta mitjançant la compra de terrenys sumat a 

projectes de renaturalització. Això es complementarà amb mesures de foment en finques 

privades per incorporar-les al projecte. 

 

2.4 El Fanal – Moianès, Montse Clapers 

El Moianès és un territori forestal on al 2010 hi va haver un llop, però va desaparèixer fins al 2021. Quan 

va tornar va estar al moianès fins l’abril del 2023. Bàsicament va estar detectat a ramats de cabres. Al 

2022 van convocar una xerrada informativa amb un dels ramaders afectats, un dels agents rurals i el cap 

de servei de flora i fauna.  

Després van començar a parlar ecologistes i ramaders per aconseguir protegir els ramaders del llop, és 

a dir, que no fossin ells qui suportessin el pes de tenir el llop al Moianès, ja que volien conservar-los però 

no a costa de perdre el seu ramat.  

Manca la implicació de l’administració pública. 

 

2.5 L’experiència de Trenca – Damià Sánchez  

No sempre és tan fàcil fer una reintroducció, en el cas dels voltors ho va ser però no sempre és així. És 

molt difícil traslladar el projecte a la realitat, depèn molt del territori. Per exemple, la Fundació Miranda 

no troba lloc on fer pastures regeneratives amb només 30 cavalls.  

 

 

 



Congrés de Conservació de la Natura 2023 Relatoria de les sessions 
 

9 

 

Comentaris 

 Costa d’entendre que alguns projectes i administracions passin per davant de projectes de 

conservació d’espècies amenaçades, per exemple introduir espècies ja extingides. La idea del 

rewilding és restaurar processos ecològics sense focalitzar necessàriament en la composició 

d’espècies.  

 La no gestió no és rewilding tot i que pugui portar a la confusió. Un 10% del territori ha d’estar 

protegit amb un ús públic molt limitat. L’abandonament pot ser la solució en algunes parts.  

  



 

  

3. Agroecologia 

3.1 LIFE Olivares Vivos – SEO BirdLife, Paula Martín  

L'objectiu de Life Olivares Vivos+ és continuar desenvolupant un model d'olivicultura que recupera 

biodiversitat, de manera contrastada i la transforma en rendibilitat a través de: 

 

• Estalvi d'insums, per serveis ecosistèmics 

• Ajuts per pràctiques agroambientals. Pagaments a través de la PAC 

• Valor afegit al mercat de l'oli d'oliva 

 

A més, el projecte fa una aportació a la cultura de l'oliverar i a la sostenibilitat social dels seus pobles. 

En definitiva, el projecte pretén donar als consumidors l'oportunitat d'optar per productes que ajuden 

a recuperar biodiversitat i millorar les condicions de la població rural. 

 

Al projecte previ (Life Olivares vius) s'ha desenvolupat una certificació per transferir el valor afegit de la 

recuperació de la biodiversitat als AOVE: és el primer producte agroalimentari europeu amb una 

contribució científicament provada a la restauració de la biodiversitat. 

 

Es va fer el major estudi sobre la biodiversitat de l'oliverar, durant 6 anys, a 40 finques, amb més de 

590.000 registres de biodiversitat. Això va permetre generar la base científica, experimental i 

demostrativa en base a 40 oliverars, amb 200 demostratius i 20 oliverars de control, on es va mesurar 

la seva biodiversitat (aus, formigues, pol·linitzadors, herbàcies i llenyoses). 

 

El principi de restauració es basa en un agroesquema 'senzill': 

• Gestió sostenible de la coberta herbàcia. 

• Restauració de zones improductives a les explotacions. 

• Estructures de suport a la fauna silvestre. 

 

Paral·lelament s'està treballant per transferir des de l'oliverar a altres cultius al projecte Life Secans vius. 

 

SERVEIS ECOSISTÈMICS A L'OLIVAR 

• S'ha constatat el paper de les aus insectívores en el control de plagues de l'oliverar, per això 

es busquen mesures perquè les aus entrin més a l'oliverar (actuacions no només als marges sinó 

també entre les oliveres). 

• Les formigues són grans controladores de plagues a l'oliverar. 

• Les abelles solitàries són una manera senzilla d'avaluar com evoluciona la biodiversitat. 
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3.2 Custòdia i Oliveres Monumentals – GEPEC, Marc Torrents 

Projecte de dinamització agrària de finques d’oliveres en custodia amb propietaris, en propietat i amb 

contracte d’arrendament (el propi Gepec gestiona la finca) en un total de 100 ha. En base al projecte es 

crearà la marca d’oli Saó. 

El concepte és desenvolupar un nou model agrari en que la conservació del paisatge, la valorització de 

les oliveres, els oliverars monumentals i el patrimoni cultural es donen la mà. 

 

3.3 Associació l’Era - Neus Vinyals Grau 

L’associació re com a objectiu el foment de la producció agrària ecològica i l’agroecologia. Entre els 

projectes que treballen consten: 

 Projecte Esfera: paraigües de projectes d’assajos de camp. 

 Xarxa pagesa de l’agricultura del sòl viu (biodiversitat, carboni). 

 

3.4 Recuperem les plantes oblidades, sembrem el futur – 

Eixarcolant, Clara Blasco 

Un dels seus àmbits d’actuació són les prospeccions etnobotàniques, entrevistes a persones grans sobre 

què es cultivava abans, com es vivia, etc. A partir d’aquí es creen bancs de llavors locals. Gràcies a això 

s’han recuperat unes 1.350 varietats, 600 al banc de llavors, algunes de les quals es produeixen per la 

comercialització. A més s’ha creat un mapa que mostra l’estat de la prospecció etnobotànica. 

 

 

  



 

  

4. Ramaderia extensiva 

4.1 Reptes de la ramaderia extensiva - Plataforma para la 

Ganadería Extensiva,  Laia Batalla 

La ramaderia extensiva comporta múltiples beneficis a la societat com:  

 Serveis de suport a la conservació d’hàbitats i biodiversitat 

 Regulació risc incendis 

 Mitigació canvi climàtic 

 Aliments i fibres 

 Oci i ecoturisme 

 

No obstant, al mateix temps s’està exposant a múltiples reptes interrelacionats que s’han d’abordar en 

el seu conjunt: 

 Econòmics i de mercat: baixa rendibilitat econòmica, falta d’infraestructures en la cadena de 

valor, baixa capacitat de negociació, competència amb la ramaderia intensiva, hàbits de consum 

de la ciutadania... 

 Aplicació de la PAC: amb una manca de visió pels sistemes de ramaderia extensiva mediterranis. 

A més falta equitativitat en les ajudes ja que qui cobra més d’aquestes ajudes, cobra 400 vegades 

més que qui en cobra menys. A més la majoria d’incentius a Catalunya són per la ramaderia 

intensiva.  

 Falta de teixit associatiu: manca un paraigües que agrupi les entitats. 

 Falta relleu generacional: no hi ha una falta de relleu sinó una manca d’oportunitats, ja que, tot 

i que hi ha un interès creixent en les noves generacions respecte el sector, manquen 

oportunitats.  

 Conflicte amb la fauna salvatge: el conflicte de l’ós té un component emocional, però les dades 

diuen que la mortalitat en ramats per tuberculosi és el doble. El problema principal radica en 

que es paguen els animals morts però no es paguen altres danys (abortaments o si 

s’esbarranquen). 

 Dificultat d’accés a la terra: binomi terra-vivenda 

 Transferència tecnològica insuficient 

 Absència en universitats i formació professional: molt poques hores de formació destinades a 

la ramaderia extensiva, per exemple en estudis de veterinària.  

 Falta de caracterització i diferenciació de la ramaderia extensiva: des de la Plataforma i 

Entretantos s’està treballant en un segell de diferenciació de Ramaderia Extensiva 

 Falta de coordinació entre administracions i polítiques sectorials  
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Possibles accions 

 Pla estratègic per a la ramaderia extensiva a Catalunya 2021-2030  

 Diferenciació (per exemple segell, com l’ecològic) 

 Desburocratització 

 Compra pública 

 

4.2 Ramats de Foc - Pau Costa Foundation, Jordi Vendrell 

Model ramats de foc: Pau Costa fa de facilitador  busca àrees, pastors i certifica que la feina s’està fent 

ben feta. També visibilitza els productes obtinguts d’aquests ramats.  

 Demanen que es compensi l’esforç dels ramaders: els serveix obtinguts son molt valuosos però 

la rendibilitat és molt baixa). 

 Actualment hi ha més de 90 ramaders en Ramats de Foc. 

 Compten amb una estratègia planificada en aquest àmbit per visibilitzar la feina que fan. 

 

4.3 Ramaderia a Serra Llaberia - Consorci Serra de Llaberia, Ricard 

Baqués i Gemma Roca 

Les amenaces que ens trobem son la pèrdua de gent que hi treballa, homogeneïtzació del paisatge, 

pèrdua HIC i del mosaic agroforestal i increment risc GIF. 

Ho afrontem amb la gestió integral i utilitzem la ramaderia extensiva. Presenten quatre casos pràctics 

de ramaderia extensiva a la Serra de Llaberia.  

 

4.4 Ramaderia per promoure l’hàbitat de l’àguila cuabarrada - 

Molí del Fort, Rubén Alcázar  

Utilitzen la ramaderia per a la millora de l’hàbitat de l’àguila cuabarrada, ja que la feina mecanitzada no 

es efectiva en els espais sota custòdia envers a la ramaderia extensiva.  

 

4.5 Cavalls, silvopastoralisme i salut - Fundació Miranda, Rosa 

Galindo 

Recuperació i reintroducció dels cavalls en el seu hàbitat natural, tot aprofitant els seus serveis per a la 

gestió del territori i prevenció de risc d’incendis. 

 
  



 

  

5. Restauració fluvial 

5.1 Restauración de la conectividad longitudinal fluvial: 

Proyectos LIFE IREKIBAI y KANTAURIBAI - Gobierno de 

Navarra, JOSU ELSO 

Antecedents 

Cal tenir present que la continuïtat fluvial (un riu de flux lliure) ha de ser longitudinal – lateral- vertical-

temporal. El projecte s'ha centrat en la longitudinal: són els embassaments que provoquen fragmentació 

i bloquegen moviments dels peixos i impedeixen que es transportin els sediments, la qual cosa empitjora 

la qualitat de l'aigua. 

Quant a l'impacte en els peixos, depèn de l'alçada de la presa i la ubicació. El 80% de l'impacte en la 

biodiversitat sorgeix de l'efecte acumulatiu de les barreres i obstacles a la llera. 

Es va comprovar que era molt efectiu al Bidasoa l'enderrocament de les preses per a la població de 

salmó. Es vol permeabilitzar el riu. 

 

PROJECTE LIFE IREKIBAI 

Al principi van trobar molta oposició social, encara que hi hagués molta gent que estava a favor del 

projecte, on estava previst aterrar vàries preses. Això es devia al fet que les persones que estaven a 

favor no gosaven manifestar-se fins que no es va donar pas a processos de participació social. 

 

Projecte LIFE KANTAURIBAI (Rius que flueixen al Cantàbric): 

Espècies objectius: peixos diàdroms com a espècie paraigua, però se'n beneficien moltes altres espècies 

i permet la gestió d'espècies invasors. 

Al projecte s'eliminaran 25 obstacles i es monitoritzarà l'efectivitat dels passos per a peixos existents. 

Un altre problema que van trobar va ser l’alta mortalitat dels alevins de salmó quan passat un any volen 

migrar riu avall cap al mar. Les possibles solucions passen per instal·lar reixetes i altres elements i aturar 

les turbines de les centrals quan els peixos baixen pel riu. 

A més, el projecte també avalua la presència de musclos de riu perquè sembla que hi ha alguns individus. 

També es duu a terme una translocació de desmansament i l'eliminació del visó. 

Amb aquest projecte es demostra l'eficàcia de les mesures de permeabilitat dels rius per augmentar la 

població de peixos. 

 

OPEN RIVERS PROGRAMME són uns benefactors britànics que donen premis per treure obstacles als 

rius i suposa un finançament del 100% del projecte. 
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5.2 GiroNat - La Sorellona, Jesús Rios 

En el marc del Gironat es vol naturalitzar la ciutat de Girona finançat amb fons Next Generation. Es 

restauren gorgs en rieres i la recuperació de la connectivitat longitudinal. S’han aprofundit els gorgs i 

això ha suposat una millora de les espècies, tot facilitant conscienciar a la població. 

 

5.3 RIBERES DEL TER – Centre d’Estudis dels Rius Mediterranis – 

Universitat de Vic,  Marc Ordeix 

Al Ter hi ha un declivi molt important d’espècies i una mala connectivitat a més de la presència 

d’espècies invasores. En aquest sentit es fa restauració quan sigui possible. És important tenir la població 

al costat del projecte i per això han fet servir la custòdia del territori com a eina (amb 7 propietaris). 

 

5.4 Projectes de Conservació en entorns Fluvials - Associació 

AURORA , Alex Benítez  

Tenen un Centre Especial de Treball on persones amb malalties mentals puguin introduir-se al mercat 

laboral fent feines de jardineries entre d’altres. Tenen 11 acords de custòdia fluvial al riu Francolí i al riu 

Glorieta. S’intenta conservar el bosc de ribera i controlar les invasores. 

Els projectes de conservació fluvial es fan amb brigades d’aquestes persones que s’han format 

prèviament. Un cop eliminada les exòtiques, fan plantacions populars d’arbres autòctons de ribera i 

també amb escoles. I després es fa el control del rebrot de les invasores. També creen punts d’aigua i 

basses per a amfibis.  

 

5.5 HIDRONET BAIX TER – Consorci del Ter, Zöe Busser 

És un projecte de prevenció d’inundacions i de foment de la biodiversitat associat a basses temporals. 

El Baix Ter era una zona antiga d’aiguamolls i la seva desembocadura es va desviar. Degut a això en 

l’actualitat en èpoques de crescudes, hi ha estructures al riu que provoquen inundacions dels nuclis 

urbans. 

En aquest sentit les basses de laminació ajuden a la prevenció d’inundacions i en conseqüència són una 

solució basada en la natura efectiva. 

Sobretot es fan acords de custòdia per rehabilitar espais privats que estan quasi abandonats. D’altra 

banda, hi ha altres finques on hi ha explotacions agrícoles on les basses els hi suposa pèrdues 

econòmiques i és més difícil tancar acords de custòdia. 

 

 



 

  

Presentacions de 3 min 

 

Ajuntament de Vic  

Desenvolupen un projecte per millorar la qualitat geomorfològica del riu a la ciutat de Vic i la recuperació 

de la vegetació de ribera. Es vol enderrocar les estructures artificials que hi ha al pas de la ciutat i altres 

obstacles com rescloses, enderrocar les que es poden i les que no, posar escales de peixos. També es 

vol ampliar la llera al tram final del Mèder per disminuir el risc d’inundacions. 

 

Grup de Natura Freixe 

Desenvolupen un projecte amb fons de Fundación Biodiversidad i es vol restaurar espais fluvials amb 

solucions basades amb la natura. Ells eliminen exòtiques i dissenyen una guia metodològica per fer servir 

la custodia al servei de la restauració fluvial.  

 

ARBA Litoral 

ARBA ha començat amb l’ACA un conveni de custòdia fluvial al riu Foix per recuperar la vegetació de 

ribera. Fan seguiment de la qualitat ambiental des de l’embassament del riu Foix a la costa. També fan 

seguiment de fauna terrestre que el fan servir com a corredor ecològic. Entre d’altres problemàtiques 

destaquen que en la desembocadura el riu baixa sec i que pateix robatori de sediments de llera. 

 

Societat Catalana d’Herpetologia  

Tenen un conveni custòdia fluvial amb l’ACA a la riera de Vallvidrera perquè és vol recuperar el bosc de 

ribera i s’enfronten a problemes com: que hi ha 100 pous il·legals i que hi ha abocaments il·legals de les 

urbanitzacions. 

S’ha retirat canyar i replantat bosc de ribera i es vol recuperar cabal des del col·lector de Sant Feliu i que 

torni a passar aigua. Tenen cofinançament amb l’Ajuntament. 

 

Ass. La Sínia 

Estan iniciant un nou projecte a el torrent de la Mora, a la urbanització de la Mora de Tarragona. Als 

anys 70, es va canalitzar i ara es volia tapar per fer un passeig a sobre. La Sínia va oferir una alternativa 

a tapar la riera per recuperar la desembocadura de la riera i els veïns van decidir aquesta opció. 

 

Fundació Andrena 

Hi ha una línia de finançament d'anàlisi del capital natural amb el Departament d’Acció Climàtica. Van 

orientats a veure la dependència dels recursos naturals i que això els hi dona beneficis a ells. I això és 

una eina que es pot oferir a les empreses perquè aquest anàlisis es finança al 100%. Després les 

empreses han de pagar-se l’execució 
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6. Conservació Litoral  

6.1 50 años de defensa conservación del litoral y medio marino y 

algunas experiencias de custodia - ANSE, Asociación de 

Naturalistas del Sur-Este, Pedro García  

Litoral i fluvial està relacionat perquè els rius gairebé sempre desemboquen al mar, encara que p.ex. el 

Segura no porta al mar gairebé res d'aigua. 

ANSE compleix ara 50 anys, té 950 socis, 1,5 M€ pressupost i un equip de 20 persones. És una 

organització de defensa de la natura, coneguda pel públic més per les campanyes de defensa d'espais 

naturals que per la custòdia: defensaren diversos espais naturals del desenvolupament urbanístic, de 

camps de golf etc., lluita contra la contaminació del medi marí, denúncies dels residus miners..., 

denúncia d'abocaments d'hidrocarbur de Repsol... obres portuàries d'Escombrerars (protegida)... 

Sembla que les infraestructures “mai no són suficients”, a la badia de Portman amb un altre projecte de 

Port Esportiu. També porten una lluita pel Segura, que va estar molt contaminat (encara que ara ja no 

tant) i actualment porta molt poca aigua. 

Moltes de les accions les han desenvolupat amb altres organitzacions més o menys grans i amb l'ajuda 

dels mitjans de comunicació. 

 

S'ha forjat una credibilitat davant l'opinió pública i els mitjans de comunicació, i després de molts anys 

“protestant”, sembla que hi ha una sensibilització per preparar “al que està venint”. 

En els darrers anys el major contaminants de la Conca del Mar Menor ve del regadiu de transvasament 

del Tajo i males practiques agrícoles: contaminació de nitrats, fosfats: quan hi ha temporals i avingudes 

apareix la platges sembrada de melons, anòxia i mort massiva de peixos, han renovat accions en defensa 

del Mar Menor, amb denúncies judicials, documentals… 

 

A la comunitat autònoma no es donen ajudes per a la conservació des de fa 20 anys... Han col·laborat 

en projectes de conservació però on més impacte han tingut ha estat amb la denúncia. 

 

Detecció de regadius il·legals. Grans infraestructures creixent a ritme desmesurat. Per primera vegada 

una confederació hidrogràfica ha fet estudi de regadius il·legals i n'ha tancat 8000. L'impacte de la 

incidència d'aquest estudi ha tingut més repercussió a la natura que les poques hectàrees en custòdia. 

 

Accions de custòdia 

• Ha aparegut l'au “canactera” al camp de patates; han parlat amb agricultors i ha pogut establir 

aliances. Han promogut formacions d'agricultura ecològica tècnics de comunitat de regants, 

implantació de bardisses amb beneficis per a agricultura i biodiversitat, han recuperat tolles. 



 

  

• A través d'un projecte Life han comprat amb SEO 50 hectàrees: recuperació d'arenals al centre 

de la Manga amb retirada d'invasores i plantació d'espècies autòctones, proves de recuperació 

de dunes. Han restaurat un vaixell amb que fan seguiment de mamífers marins i recollides de 

plàstic 

• Van comprar Cabo Cope per salvar-lo d'urbanisme, però després hi ha hagut un litigi amb 

Vox...que ha aconseguit el dret de retracte i la nul·litat de la compra. 

 

 

6.2 Característiques i dinàmiques de contaminació dels pellets de 

plàstic al Mediterrani Occidental - GOOD KARMA PROJECTS, 

Jordi Oliva 

Els surfistes són bon observadors del medi perquè estan a la platja tot l’any, i van trobar la platja de la 

Pineda, davant del complex petroquímics, plena de pellets. Comencen un projecte de recerca de dades, 

amb ciutadania, per recollir imatges i detectar zones d’acumulació de pellets, mostrejos massius de 

microplàstics. Amb voluntariat aconsegueixen recollir 1 milió de pellets, en paral·lel fan estudi de 

corrents per veure que el que surt de Tarragona podria arribar a Menorca. Van portar els resultats al 

Parlament Europeu perquè no hi havia cap regulació. Incidència en que no pretenen netejar espais sinó 

trobar solucions en origen. Totes les recollides les fan amb el protocol Marnova. de la ciència ciutadana. 

 

6.3 Conservant els fons marins de l’Ametlla de Mar – Graellsia,  Eli 

Bonfill 

Graellsia fa 20 anys. Fan custodia en EIN espais de Santes Creus, a prop d’una finca agrícola, un barranc, 

i el litoral, amb punts d’interès tant terrestre com marítim. Hi ha el prat de Posidònia més gran de 

Catalunya fins que es demostri el contrari amb el nou mapeig que s’està realitzant. Treballen molt amb 

la ciutadania per poder tenir base social. Volen demanar la declaració de Reserva Marina. Porten a terme 

seguiments de deixalles marines amb voluntaris submarinistes ,fondeig d'àncores, i espècies invasores. 

 

6.4 SOS Samaruc - Fundació Andrena, Anna Gallès 

Projecte iniciat el 2014 amb Paisatges Vius, el samaruc endèmic és l’excusa per conservar les llacunes 

de l’Ametlla de Mar. El seu habitat originari està degradat, i algú il·legalment va portar samarucs al anys 

80,quan  només quedava autòcton a Ullals de Baltasa. Hi ha molts interrogants sobre les llacunes litorals 

i se suposa que no és segurament l’habitat original. En una dinàmica natural que contempli les variacions 

del paisatge la llacuna del torrent del Pi i Estany Tort estaven destinats a desaparèixer, però en un 

context on tot està alterat ens interessa mantenir-la, perquè és on viu el samaruc, i no podem 

permetre’ns perdre habitat disponible pel samaruc. 
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6.5 Les Madrigueres - Geven, Ricardo Collado 

Les Madrigueres són a la desembocadura de la riera de la Bisbal, són els últims 500m sense urbanitzar a 

la comarca del Baix Penedès. Tota la conca del Baix Penedès desemboca allà. Als anys 90 Geven va iniciar 

campanya per salvar l’espai de la urbanització, amb el suport de més de 100 entitats, milers de 

signatures...conflicte amb ajuntament, aleshores van haver-hi inundacions i es va decidir parar la 

urbanització i fer un pla de naturalització. Entre 2006-12 Geven va quedar a mínims, però es reactiva el 

2012 per intentar reactivar el projecte de renaturalització. Llavors comencen a fer 1 llacuna i en paral·lel 

s’activa un projecte per connectar passeig marítim... Es va aconseguir transformar el projecte de passeig 

marítim amb aparcament a itineraris naturalistes amb 2 llacunes. La presència del corriol camanegre va 

ajudar a que Gencat s’hi impliques. Estan lluitant perquè incloguin a XN2000, però és difícil si 

l’ajuntament no col·labora. 

 

Comentaris 

 Per complir el percentatge de restauració de la llei europea, també caldrà afrontar els temes 

litorals, com ho farem? El Conservatori del Litoral compra i blinda els usos i pot cedir els terrenys 

a una entitat o a un ajuntament. Ja està aprovat per llei, SOS Costa Brava ho està impulsant, està 

en fase de definir finques i del model de gestió. El finançament en un 50% provindrà de la taxa 

turística. S’ha discutit si ha d’anar dins o fora de Agencia de la Natura i s’ha optat perquè sigui 

entitat autònoma. Per llei havia d’estar creat des de fa un any. Cal una planificació paral·lela per 

frenar els plans urbanístics. 

 Cal fer entendre que les platges no tenen una imatge fixa, que els temporals són normals, i més 

que n’hi hauran, no té sentit posar diners en recuperar platges. La quantitat de sorra a la platja 

és variable i canviant. 

 Els postulats de conservació, sobretot al litoral, estan encara molt lluny en la societat, per cada 

reunió nostra l’ajuntament en té 20 amb col·lectius contraris. Hem de ser entitats fortes, moltes, 

i preparades per als tràmits administratius. 

 

 


